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a r m a n m e l i . i r ناگفته های حادثه تروریستی در نیروگاه 
هسته ای نطنز از زبان سردار جلالی

تاسیسفرماندهیامنیتهستهای
گفت و گــــو حکمرانی سایبری به معنی فیلترینگ نیست

محمدجواد جمالی نوبندگانی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

»ايجادموازنه«بعدازاحیايبرجام
ضرورتدارد

  ایران باید مکانیسم ماشه را از برجام حذف کند
  پس از احیای برجام ایران باز هم به یک سمت غش نکند

آرمان ملی- رئیس سازمان پدافند غیرعامل 
کشور در گفت و گویی به بیان نکاتی درباره دغدغه 
رهبر انقلاب درباره فضای مجازی، حادثه نطنز 
.. پرداخت. سردار جلالی در مورد دغدغه  و .
مقام معظم رهبری در مورد فضای مجــازی  و 
احساس این دغدغه در میان مسئولان اظهار 
داشت: ما با فناوری های نو و جدید در دنیا و کشور 
مواجه هستیم که اثرات اساسی بر نظام حکمرانی 
می گذارد. این فناوری ها تحت عنوان فضای مجازی 
یا سایبری در سطوح راهبردی بر منافع ملی، 
استقلال سیاسی، استقلال نظامی، نحوه اداره 
کشور، ارتباطات و نحوه اداره مردم اثرات جدی 
می گذارند و در حوزه های عملیاتی در بخش 
مربوط به تأمین نیازمندی های مردم و خدماتی 
که به مردم داده می شود، مانند خدمات فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی تأثیر بسیار زیادی دارند. مهر 
نوشت، سردار غلامرضا جلالی گفت:  این فناوری ها 
به عنوان یک پدیده نو بر همه دنیا اثر می گذارند 
و مدل ها و روش های حکمرانی را تغییر می دهند. 
سایبری شدن جهان کم کم در یک دوره 01 ساله 
اثر خود را بر همه حوزه ها می گذارد و طبیعتا 
کشورها نمی توانند در برابر این تحول بزرگ 
بی تفاوت باشند و نسبت به این موضوع انعطاف 
نداشته باشند. وی افزود:  رویکرد مقام معظم 
رهبری به فضای مجازی نشان می دهد ایشان از 
این مدل تغییر در نظام حکمرانی آگاهی کامل 
دارند. ایشان معتقد هستند باید به این موضوع 
به صورت جامع توجه شود و تأکید زیادی روی 
فرصت های این تغییرات و مقابله با تهدیدات دارند 
که بسیار دقیق و واقع بینانه است. وی بیان کرد:  
وقتی ما راجع به اثر یک فناوری جدید بر نظام 
حکمرانی کشور صحبت می کنیم، این اثر می تواند 
شامل اثر فناورانه، اثر از مدل دکترینی یعنی نحوه 
حکومت بر کشور، اثر بر ساختار اجرای کشور و اثر 
بر نوع برنامه ها و وضعیت اداری کشور باشد. اگر 
قائل به این موضوع باشیم، اولین نکته مهم این 
است که ما در برابر این تحول چگونه تغییری باید 
داشته باشیم؟ چگونه نظام اداری و نظام حکمرانی 
کشور را با مولفه های فرصت آفرین تطبیق بدهیم؟ 
چگونه مولفه های تهدید آفرین این پدیده را کنترل 
کنیم؟ جلالی ادامه داد: ما به مدلی از حکمرانی 
بومی در فضای سایبری نیاز داریم. برای پاسخ به 
این نیازها که حکمرانی بومی در فضای سایبری 
چگونه باید باشد، نحوه تعامل رهبران با مردم 
چگونه باید باشد، نحوه ارائه خدمات به مردم 
چگونه باید باشد، نحوه تأمین امنیت برای مردم 
چگونه باید باشد، تأمین معیشت و شغل چگونه 
باید باشد، درآمدها و نظام اقتصادی مردم چه 
تغییری می کند، تحصیل آموزش چه تغییری 
می کند و طبیعتا این تغییر یک تغییر مبنایی و 
اساسی است و ما نیازمند یک الگو برای این تغییر 
هستیم. وی عنوان کرد:  نکته دوم این است که 
رهبران و مسئولان اجرایی کشور چه بخش های 
دولتی و چه غیردولتی که بر حکومت کشور اثر 
می گذارند مثل بخش دفاعی، قوه قضائیه و مقننه 
و... همه تأثیرگذار هستند و باید در این نظام دیده 
شوند. مساله مهم بعدی این است که مسئولان 
باید در این نظام، اجماع و اقناع داشته باشند و این 
مدل حکومتی یا نظام حکمرانی ملی در فضای 
سایبری پذیرفته شود و روی آن اجماع باشد. باید 
نقش های راهبردی ملی را بشناسیم و یک نگاه 
ملی به این موضوع داشته باشیم رئیس سازمان 
پدافند غیر عامل اظهار کرد:  به نظرم کشور ما فاقد 
مدل و الگو برای تغییر و نحوه حکمرانی سایبری 
و همچنین فهم و ادراک واحد مسئولان بر این 
حوزه است. طبیعتا وقتی این دو موضوع را نداشته 
باشیم باید شاهد برداشت های متفاوت از فضای 
سایبری، ایفای نقش های ناهماهنگ با یکدیگر از 
دستگاه های مختلف و راندمان و خروجی حداقلی 
از این فضا باشیم. به نظر من ظلم به این کشور و 
مردم است که ما نتوانیم نظام حکمرانی را با مدل 
جدید تطبیق دهیم. وی ادامه داد:  دولت آینده 
ایجاد فهم واحد از حکمرانی سایبری را اولویت 
خود قرار دهد. باید یکی از اولویت های دولت 
جدید این باشد که بتواند مدل و فهم واحد را به 
صورت اجماعی و اقناعی تولید کند، چون فقط 
قوه مجریه و دولت در آن نقش ایفا نمی کنند، 
بلکه بخش نیروهای مسلح، مجلس، قوه قضائیه 
و سایر بخش های کشوری و نخبگان در آن تأثیر 

و نقش دارند. 
 ناهماهنگی بین  لایه های تولیدکننده 

امنیت
جلالی در خصوص حوادث نطنز  و نقش سازمان 
پدافند غیر عامل در چنین مواقعی بیان کرد: اولا 
بخش عمده ای از این حوادث بر بستر سایبری رخ 
نداد. نکته دوم اینکه تلاش های ما بخش زیادی از 
اشکالات را برطرف می کند، کافی است که یک یا 
دو نقطه آسیب پذیر باقی بماند و به آن درست توجه 
نشود، زیرساخت از همان منظر آسیب می ببیند.  
وی افزود: در انرژی هسته ای از گذشته تا به حال 
به لحاظ استحکام در برابر تهدید تلاش های زیادی 
کرده ایم به طوری که در حال حاضر همه دشمنان ما 
وقتی فرض حمله به انرژی هسته ای مطرح می شود 
می گویند به دلایل استحکامات مبتنی بر پدافند 
غیرعامل، امکان نفوذ در آن نیست. یا مثلا فردو در 
واقع یک رویکرد پدافند غیرعاملی بود و امروز هم به 
عنوان یک نقطه قوت در حوزه هسته ای مطرح شده 
است. در مذاکرات هسته ای دشمنان به ما اصرار 
می کنند که در فردو چرخه غنی سازی نباشد چرا؟ 
چون آسیب ناپذیر و بسیار امن است. ولی موضوع 
تولید امنیت، یک بسته کامل است؛ مثلا اگر در 
حوزه نفوذ و حفاظت که اغلب مسئولیت آن با 
بخش های دیگر است دقت نشود و یک آدم ضعیف 
پیدا شود همین باعث نفوذ و آسیب می شود. سردار 
جلالی عنوان کرد:  ما در حوادث اخیر نطنز با 
بررسی و آسیب شناسی دو حادثه، اشکالاتی را 
به دست آورده ایم. یکی از آنها این بود که یک 
ناهماهنگی بین لایه های تولیدکننده امنیت 
در این فضاها به وجود آمده بود که آن را گزارش 
کرده ایم و به دنبال گزارش ما، طرحی در شورای 

عالی امنیت ملی مطرح و به تصویب رسیده است.

گـــــزارش

آرمـان ملی-علیرضـا پورحسیـن: 
یک مقام وزارت امــورخارجه آمریـکا در 
صحبت هایی دربـاره رونـد مـذاکرات ایران 
و سایـر طرف های برجـام برای بازگشـت به 
این توافق تاکید کرد که مذاکره کنندگان 
غــربـی در آخریـن دور از ایــن رایـزنی  هـا 
به پیشرفت معناداری دست پیدا کرده اند. این مقام آمریکایی 
افزود که دور جدید مذاکرات برجامی مثبت بوده و ما شاهد 
پیشرفت معناداری بوده ایم اما اختلافات هنوز به قوت خود 
باقی است که باید حل و فصل شود. موضع آمریکا همیشه این 
بوده که آماده است تحریم  های ناسازگار با برجام را بردارد اما 
این تنها در صورت بازگشت دوجانبه به پایبندی به توافق 
انجام خواهد شد. ماهیت دقیق گام  های مرتبط با تحریم هایی 
که ایالات متحده باید برای رسیدن به این هدف بردارد، یکی 
از موضوعات این گفت وگوهاست. چهارمین دور نشست 
کمیسیون مشترک  برجام که با حضور ایران و سایر طرف های 
توافق، یعنی انگلیس، آلمان، فرانسه، چین و روسیه طبق 
روال قبل در شهر وین پایتخت اتریش برگزار شده بود، روز 
چهارشنبه به پایان رسیده و مذاکره کنندگان برای مشورت 
با پایتخت  ها به کشورهای خود بازگشته اند. اتفاقی که شاید 
برای آخرین هماهنگی ها در راستای رسیدن به توافق انجام 
شده باشد تا از همین امروز نگرانی ها را در خصوص روزهای 
پس از توافق نیز دوچندان کند. در راستای بررسی این مساله 
»آرمان ملی« گفت و گویی با محمدجواد جمالی نوبندگانی، 
نایب رئیس کمیسیون سیاست خارجی مجلس دهم داشته 

است که در ادامه می خوانید.
 مذاکرات وین می تواند در روزهای آتی با موفقیت 
پیش رفتـه و آیـا همچون گذشتـه احتمـال نقض 

آن وجود دارد؟
چندین هفته است که مذاکرات فشرده در وین در حال 
انجام است و باید توجه داشت با توجه به اذعان مقامات 
آمریکایی، اروپایی و آژانس بین المللی انرژی اتمی با وجود 
خروج آمریکا از برجام ایران به خوبی به تعهدات خود عمل 
کرده و از قوانین تخطی نکرده است. این اتفاق زمانی رقم 
خورده که حتی اروپاییان نیز به تعهدات خود نیز عمل 
نکرده اند و ایران با این شرایط توانسته حسن نیت خود را به 
خوبی به جهانیان نشان دهد. سیاست ما در آن برهه زمانی 
صبر استراتژیک بود که به نتیجه نیز رسید. باید توجه داشت 
عدم خروج ما از برجام در آن برهه زمانی عملی هوشمندانه 
بود که از سوی وزارت خارجه در دستور کار قرار گرفت. 
این اقدام مدبرانه سبب شد اروپا، روسیه و چین، در شورای 
امنیت، ایالات متحده را تنها گذاشته و منجر به منزوی شدن 
ترامپ شوند که یک پیروزی دیپلماتیک برای ایران بود. امروز 
هم جمهوری خواهان و دموکرات ها اذعان کرده اند فشار 
حداکثری جواب نداده و این امر نیز نشات گرفته از سیاست و 
مقاومت خوب ایران بوده است. پس از احیای برجام نیز ایران 
باید هوشمندانه عمل کند و اجازه ندهد برخی سوءاستفاده 
از موقعیت پیش آمده کنند. یک خطر بالقوه هنوز وجود دارد 
و پس از احیای برجام نیز این تهدید مکانیسم ماشه وجود 
دارد؛ زیرا طرف های دیگر به هر بهانه ای می توانند با استناد به 
مکانیسم ماشه بار دیگر این توافق را خدشه دار کنند. مکانیسم 

ماشه هم ایران و هم خود برجام را تهدید می کند.
  مکانیسم ماشه به چه علت بایــد مورد توجه 

ویژه قرار گیرد؟
امـروز بـا مستـقر شــدن دولــت بایـدن در کـاخ سفیــد 
هماهنگی ای میان اروپا و آمریکا به وجود آمده است؛ به شکلی 
که به راحتی با یکدیگر هماهنگ شده و هر اقدامی را انجام 
می دهند. به همین علت اگر مکانیسم ماشه از برجام حذف 
نشود این خطر ایران را تهدید می کند که بار دیگر تحریم ها از 
کانال شورای امنیت علیه ایران وضع شود و کار را برای ایران به 
مراتب سخت تر از گذشته کند. ایران باید به شدت مراقب این 
عرصه باشد و به گونه ای عمل کند که گرفتار این امر نشود. اگر 
این اتفاق بیفتد دیگر روسیه و چین نمی توانند به کمک ایران 
بیایند. مقامات ایران باید بر حذف مکانیسم ماشه تاکید کنند 
و اگر این امر رقم بخورد یک موفقیت خوب برای ایران خواهد 
بود. وجود مکانیسم ماشه به صورت بالقوه یک تهدید است و 
باید چاره ای برای آن اندیشیده شود. ایران بارها حسن نیت 
خود را نشان داده و به تعهدات خودعمل کرده است، به همین 

علت نباید زیر بار این مکانیسم برود. 
  در مذاکرات وین به چه نکاتی باید توجه شود و چه 
اصولی باید مدنظر قرار گیرد تا بتوان از برجام بهترین 

بهره را برد؟
تفاوت عمده برجام فعلی با برجام گذشته این است که 
دولت در ابتدا پیش قدم شد و بعد به تصویب مجلس رسید؛ 
اما امروز دولت پس از مصوبه مجلس اقدام به مذاکره کرد و 
به همین علت ضرورت دارد هماهنگی میان مجلس و دولت 
به وجود آید تا باز هم اختلافاتی رخ ندهد. از سوی دیگر باید 
توجه داشت برجام متضمن برطرف کردن همه مشکلات 
بین المللی ایران نیست. اختلافات حاصل 43 سال تنش است 
و با یک گفت و گوی چند هفته ای حل نمی شوند. ریشه این 
اختلافات نیز آمریکا بوده و هرگاه آنها علیه ایران اقداماتی 
انجام داده اند؛ اما باز هم ایران طبق اصول و قوانین عمل 
کرده است. ما در سیاست خارجی باید همیشه به شکلی 
حرکت کنیم که از همه ظرفیت ها به خوبی استفاده کنیم. 
نباید این گونه باشد که هر دفعه به یک سمت غش کنیم. 
پس از احیای برجام ایران باید موازنه را برقرار کند. نباید از 
موضع ضعف برخورد کرد تا از اختلافات ایران برخی کشورها 
به نفع خود سوءاستفاده کنند. راه حل غلبه بر مشکلات اتخاذ 
سیاست متوازن است و ایران باید این اصل را هم در منطقه 
و هم در جهان در دستور کار قرار دهد. امروز اگر به سمت 
حل مشکل هسته ای رفته ایم نباید از همسایگان خود غافل 
شویم. ایران 15 همسایه دارد و باید از ظرفیت این همسایگان 
استفاده کند. امروز باید ترانزیت خود را با این کشورها فعال تر 
کرده و در پیمان هایی همچون اکو و شانگهای نقش آفرینی 

بیشتری داشته باشیم.

آرمان ملی- حمید شجــاعی: منــاظرات 
انتخاباتی هنوز شروع نشده برخی  افراد و رسانه ها برای 
کاندیداهای جریان رقیب شمشیر خود را از رو بسته اند 
و از هم اکنون بنای تخریب و تضعیف را کلید زده اند. 
از تحریف توئیت جهانگیری در خصوص عزم وی برای 
گفت و گو با سایر کاندیداها در مورد مسائل مختلف 
کشور تا تلاش برای رد صلاحیت وی. قدر مسلم 
مخالفان جهانگیری از قدرت بیان بالای او و اطلاعاتی، 
که در حوزه های مختلف در اختیار دارد، واهمه دارند و 
از هم اکنون بنا را بر این گذاشته اند تا با تخریب وجهه او 
در جامعه اجازه هیچ نوع کنشی به جهانگیری ندهند. 
این مساله نیز نشان از تاثیر جهانگیری در انتخابات 
دارد. در شرایطی که طبق گفته کدخدایی سخنگوی 
شورای نگهبان تبلیغات انتخاباتی پیش از موعد از 
سوی نامزدها ممنوع است دعوت یک شبکه اینترنتی 
از جهانگیری برای مناظره  در رسانه زیر مجموعه 
صداوسیما قابل تامل است و گویا از هیچ کوششی برای 

تخریب جهانگیری فرو گذار نمی کنند.
  دلواپسان جهانگیری 

هر چند اصولگرایان و جریان تندروی آنها؛ یعنی 
دلواپسان ماه هاست که کاندیدای اجماعی خود 
را شناخته اند، همه تلاش خود را نیز برای وحدت 
پیرامون رئیس دستگاه قضا به کار گرفته اند  و  آیت ا... 
رئیسی نیز گرچه به طور مستقل در انتخابات حاضر 
شده است اما گویا دلواپسان همچنان نگران انتخاباتند. 
... سید حسن خمینی  و محمد جواد  با اینکه آیت ا

ظریف، که از ظرفیت بالایی برای پیروزی در انتخابات 
برخوردار بودند، از انتخابات کناره گیری کرده اند اما 
گویا این بار دلواپسان نگران حضور و تاثیر اسحاق 
جهانگیری در انتخابات و به خصوص مناظرات 
انتخاباتی هستند. از همین رو است که چندی است 
بنای تخریب وی را در رسانه های خود آغاز کرده اند و 
از هر جهتی معاون اول روحانی را آماج حملات شان 
قرار می دهند. قدر مسلم آنطور که از شواهد و قرائن 
پیدا است مخالفان حضور جهانگیری در انتخابات 
به خوبی می دانند او اطلاعات زیادی از مسائل کشور 
در حوزه های مختلف دارد که می تواند در گفت و گو با 
مردم ورق را به نفع خود بازگرداند. در همین راستا 
نیز جهانگیری چند هفته قبل در کلاب هاوس در پی 
اظهارات بی پرده در خصوص مسائل مختلف گفت که 
حرف های زیادی برای گفتن با مردم دارم. لذا همین 
نوع اظهارات جهانگیری است که التهاب را به اردوی 
جریان رقیب انداخته  است. از این رو به نظر می رسد 
فعلا برنامه های خود را پیرامون کاندیدای اجماعی 
کنار گذاشته و به رصد تحرکات جهانگیری و اقدام 
احتمالی علیه وی مشغولند. چنانکه به نظر می رسد 
برخی نمایندگان مجلس حتی به دنبال ردصلاحیت 
اسحاق جهانگیری در انتخابات ریاست جمهوری 
 .. . نصرا راستا حجت الاسلام  همین  در  هستند. 
پژمانفر، رئیس کمیسیون اصل ۹0 در توئیتی در 
صفحه شخصی خود نوشت: »اسناد تخلفات اسحاق 
جهانگیری را که منجر به رای دادگاه شده است، جهت 

بررسی در تایید صلاحیت ها به شورای محترم نگهبان 
ارسال کرده ام.« شاید تعدد کاندیداهای اصولگرا نیز از 
همین جهت است که تحت عنوان کاندیدای پوششی 
به طور سازمان یافته به تخریب جهانگیری بپردازند. از 
همین رو جدا از این مساله  نیز  طی روزهای گذشته 
نامزدهای اصولگرایان فعالیت خود را گسترش داده 
و در حوزه مسائل مختلف به اظهار نظر و ابراز عقیده  
پرداخته اند تا صرفا برچسب انتقاد مخرب و تخریب و 
سیاه نمایی به آنها نچسبد. به نظر می رسد انتخابات 
پیش رو  آبستن برخی حوادث و حواشی ای باشد 
که بر صحنه انتخابات و نوع نگرش جامعه تاثیر گذار 

خواهد بود.
 تخریب انتخاباتی 

چند روز پیش بود که اسحاق جهانگیری در 
توئیتی از عزم خود برای گفت و گو با همه نامزدها 
در خصوص مسائل مختلف کشور صحبت کرد. وی 
در توئیتر خود نوشت: » سیاست خارجی مهم است. 
اما کشورداری یک بعدی نیست .آمادگی دارم با همه 
نامزدها در هر پلتفرمی و هر زمانی درباره مسائل 
مهم کشور، هم در سیاست خارجی و هم حوزه های 
سیاست داخلی و اقتصاد و فرهنگ و اجتماعی و 
محیط زیست، گفت و گو کنم.« این مساله باعث 
شده برخی رسانه های زیر مجموعه صداوسیما این 
اظهار نظر جهانگیری را دستاویزی برای مناظرات 
پیش از موعد ریاست جمهوری قرار دهند  و در ایام 
ممنوعیت تبلیغات انتخاباتی در اقدامی عجیب وی 

را برای مناظره دعوت کنند. چنانکه شامگاه جمعه 
خبری از بخش خبری 20:30 اعلام شد مبنی بر اینکه 
» در پی اعلام  آمادگی آقای جهانگیری از نامزدهای 
احتمالی انتخابات ریاست جمهوری درباره مناظره با 
دیگر نامزدها در دفاع از عملکرد دولت در پلتفرمی 
شبکه اینترنتی آرا روی پلتفرم تلوبیون برای این 
مناظره در ساعت 21شنبه شب اعلام آمادگی کرده 
و آقای ضرغامی نیز برای شرکت در این مناظره 
اعلام آمادگی کرده است.« این در حالی است که که 
جهانگیری هیچ گاه در توئیت خود سخنی در خصوص 
دفاع از عملکرد دولت نیاورده و این خبر کاملا تحریف 
شده بوده است. چنانکه خود جهانگیری نیز با اشاره 
به رویه تخریبی صداوسیما علیه دولت در توئیتی 
نوشت: » صداوسیما طبق روال گذشته تحریف و 
تخریب را ادامه می دهد. دفاع از عملکرد دولت را 
رئیس جمهوری و وزرا انجام می دهند. من می خواهم 
از عواملی بگویم که مسبب بحران های امروز ایران 
هستند و از برنامه هایی که برای مقابله با آنها دارم. 
به قصد افق گشایی آمده ام.« تمامی این مسائل در 
شرایطی رخ می دهد  که روز گذشته سخنگوی شورای 
نگهبان درباره تبلیعات کاندیداها گفت: »تبلیغات 
انتخابات به صورت رسمی بعد از اعلام نظر شورای 
نگهبان آغاز می شود و قبل از آن، تبلیغات ممنوع 
است. متاسفانه برخی رعایت نمی کنند و ما از همه 
دستگاه ها خواستیم که اگر گزارشی در این باره دارند، 

برای بررسی به شورای نگهبان ارائه کنند«.
 صداو سیما یکسره در حال تخریب دولت

یــک فعال سیـــاســــی اصلاح طلــب در 
خصـــوص رویکردهای تخریب گرایانه علیه اسحاق 
جهانگیری از سوی برخی رسانه ها اظهار داشت: اگر 
می گوییم صدا وسیما رسانه ای ملی است، باید هم 
ملی عمل کند  و در اختیار مردم باشد. در حالی که 
صداوسیما برای برخی افراد به ستاد انتخاباتی تبدیل 
شده است و یکسره در صدد تخریب و تضعیف دولت 
قانونی روی کار تلاش می کنند. حسین کاشفی به 
»آرمان ملی« گفت: این کاملا مشخص است که 
چون افرادی نزدیک به دولت در انتخابات کاندیدا 
شده اند، طبیعتا  کار تحریبی علیه آنها انجام می شود. 
در حالی که این برخورد اخلاقی و قانونی نیست. عضو 
حزب اتحاد ملت بیان کرد: ما خود را اخلاق مدار و 
دین باور معرفی می کنیم و یک آدم دین باور نباید 
برای اینکه می خواهد زمینه ای فراهم شود که 
کاندیدای مورد نظرش پیروز شود از هر وسیله ای 

استفاده کند.

نایب رئیس  شورای ائتلاف نیروهای انقلاب با تاکید بر اینکه 
نباید توهم پیروزی کسی را بردارد و فکر نکنیم همه می گویند 
ایشان بیشترین آرا را دارد، پس بالاترین آرا را دارد، تصریح کرد: این 
انتخابات مثل سیبی است که هزاران چرخ می خورد تا به زمین بیاید 
و معلوم نیست چه اتفاقاتی رخ خواهد داد و در تهران و وین و آمریکا 
و جاهای دیگر چه خواب هایی دیده اند و ما باید متحد و منسجم 
باشیم و مثل شب های عملیات شب و روز نداشته باشیم؛ چون این 
 روزها برگشتنی نیست. مهدی چمران با تاکید بر اینکه تغییری 
که باید در کشور رخ دهد در  شهر هم باید رخ دهد و این سکون و 
ناکارآمدی و کارنابلدی و اینکه این کار مال ما نیست و شهر خودش 
می گردد یا اعلام شود کار عمرانی کار شهرداری نیست، قابل قبول 
نیست، تصریح کرد: شهر موجودی زنده است و اگر به آن نرسیم 
و در تختخواب بماند و حرکت نداشته باشد زخم بستر می گیرد و 
جبرانش سخت است و عقب  می ماند. نایب رئیس  شورای ائتلاف 

نیروهای انقلاب در ادامه گفت: باید تحرک وجود داشته باشد. 

فعـــال سیــاســـی اصولگــــرا در پیــــش بینی تعــداد 
تایید صلاحیت شدگان انتخابات 1400، گفت: به هر حال شورای 
نگهبان چند روز دیگر فرصت دارد و به نظرم تعداد معدودی 
را تایید صلاحیت خواهد کرد. من فکر می کنم سه جریان 
اصلی تایید صلاحیت شورای نگهبان را کسب خواهند کرد.  
حشمت ا.. فلاحت پیشه گفت: یک گروه کسانی هستند که مدافع 
وضع موجودند؛ که در صدرشان آقای جهانگیری است. به نظرم 
جهانگیری برای رئیس جمهور شدن نیامده است. دولت در 
مناظرات قرار است به کیسه بوکس منتقدان تبدیل شود و ایشان 
آمده از عملکرد ۸ ساله دولت دفاع بکند. اگر هم فضای انتخابات 
دو قطبی بشود، به نفع شخصی کنار خواهد رفت که قول بدهد 
قاطبه مدیران دولت را حفظ بکند و جریان دیگر هم در انتخابات 
حضور خواهند داشت که یکی شان نماینده تفکر اصولگرایی در 
کشور است که هم جریان چپ و هم اصولگرایان تکنوکرات را کنار 

می گذارد که در راس این جریان آقای رئیسی قرار دارد. 

فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه واقعیت این است که رئیسی 
یک سیاستمدار نیست و نمی تواند در قامت یک سیاستمدار در انتخابات 
حاضر شود، گفت: تمام سوابق رئیسی در قوه قضائیه بوده است و اکنون 
در موضع یک سیاستمدار وارد انتخابات ریاست جمهوری شده است. 
سخنان علی لاریجانی در این خصوص هم درست بود که نمی توان با 
منطق دادگاه و پادگان وارد عرصه سیاست شد و حرفی برای گفتن 
داشت و عملا و یقینا در مجموع عرصه سیاست تخصص خاص خود را 
می خواهد؛ یکی از نقاط ضعف رئیسی نداشتن سوابق سیاسی است. 
و تخصص او فقط در حوزه قضایی است و در حوزه های اقتصادی یا 
فرهنگی حرفی برای گفتن ندارد. حتی شعاری که انتخاب کرده هم 
متناسب با قوه قضائیه است. داریوش قنبری ادامه داد: بهتر بود که آقای 
رئیسی در همان قوه قضائیه باقی می ماند و شعار مبارزه با فسادی را 
که مطرح می کند، از همان جا دنبال می کرد. او با حکم رهبری هم به 
قوه قضائیه رفته است و جایگاه خوبی در دستگاه قضا دارد. کشورداری 

تخصص خاص خود را می خواهد، زیرا مسائل و مشکلات زیادی دارد.

احتمالاشوراینگهبان
تعدادمعدودیرا
تايیدصلاحیتکند

بهتربودرئیسیدرهمان
قوهقضائیهباقیمیماند

نبايدتوهمپیروزیکسی
رابردارد

آرمان ملی – مطهره شفیعی: تلاش برای کاندیداسازی و ادعای 
حمایت یک حزب یا شخصیت از یک کاندیدا روندی است که تازگی ندارد 
و در هر دوره انتخابات ریاست جمهوری برای اعتبار بخشی به کاندیداها 
چنین القا  می کنند که یک شخصیت و حزبی از جریان رقیب اقدام به 
حمایت از یک کاندیدا کرده تا وانمود کنند آن کاندیدا به اندازه ای خبره 
و دارای صلاحیت است که مورد تایید رقیب هم قرار می گیرد. در این 
مقطع هم  لاریجانی کاندیدایی است که برخی سعی در القای حمایت 
اصلاح طلبان از او دارند. علی لاریجانی چهره  شناخته شده ای است که تا 
چندی قبل از سران جریان اصولگرا محسوب می شد اما به تدریج از این 
جریان فاصله گرفت که دلیل آن هم انحصارطلبی و تندروی های برخی 
طیف ها در جریان اصولگرایی و هجمه به او بوده است. جبهه پایداری از 
اصلی ترین مخالفان و هجمه گران به لاریجانی بوده و هنوز هم هست. 
فاصله میان لاریجانی و اصولگرایان تا آنجا رسیده که مرد اهل قم در 
انتخابات مجلس دهم در لیست امید اصلاح طلبان قرار گرفته و به 
بهارستان راه یافته است. البته او بسیار پیش از آن نشان داده از هجمه 
اصولگرایان و اتهام زنی های آنها به اصلاح طلبان خسته شده است؛ چنانکه 
در حوادث سال ۸۸ سعی کرده از انگ زنی به رقیب خودداری کند و تنها 
خواستار اجرای قانون شده که همین منش آغازگر هجمه دلواپسان به 

او شده است.
 لاریجانی امروز متضاد لاریجانی دیروز 

»همه انسان ها تغییر می کنند و من تجربه بیشتری کسب کردم.« 
همین یک جمله کافی بود تا علی لاریجانی امروز با دیروزش مقایسه 
نشود. جرات اعلام تغییر مواضع نشان از چرایی اعتماد بخش هایی 
از اصلاح طلبان به اوست. علی لاریجانی اکنون کاندیدای انتخابات 
ریاست جمهوری 1400 است و بر این حضور اصرار دارد. مواضع و 
واکنش های او به ادعاها بیانگر آن است که لاریجانی مدل 1400 
متفاوت با دیروز به میدان آمده است. سعید جلیلی، نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری در توئیتی نوشته بود: »کشور با نمایش اداره نمی شود. 

اینکه دو جمله ساخته شود و همه با آن سرگرم شوند، مصداق کار 
نمایشی است.« و زمان زیادی نگذشته که علی لاریجانی در پاسخ به 
توئیت جلیلی نوشت: »احتراما باید عرض کنم مهمترین دستاوردمان 
این بوده که با اجماع ملی اجازه ندادیم. اقلیت بی منطقی، ایران را با 
تندروی به لبه پرتگاه ببرند. شما سرنوشت مردم را به شوخی گرفتید 
که به عنوان یار کمکی آمدید تا ضعف های کاندیدای اصلی را بپوشانید؛ 
البته اگر »مواضع خطرناک« شما را گردن بگیرند.«  این رویارویی با 
اصولگرایانی مانند جلیلی نشان داده که لاریجانی مسیر مستقلی را 
آغاز کرده چنانکه در کلاب هاوس هم حضور یافته تا به سوالات پاسخ 
دهد؛ سوالاتی که منحصر به تصمیم او برای ورود به پاستور نبوده؛ بلکه 
به دوران ریاستش بر صداوسیما و پس از آن بازمی گشت. پاسخ های 
لاریجانی چنان بود که اصولگرایان دلواپس را بیش از گذشته نگران 
کرد. به عنوان نمونه علی لاریجانی در توضیح این سوال که هویت در 
زمان شما از تلویزیون پخش شد و منتقدان تان می گویند این نقطه سیاه 
پرونده کاری شما در صدا و سیماست، این انتقاد را می پذیرید، درباره 

پایان حصر چه نظری دارد، افزود: من می پذیرم که این برنامه 
کار غلطی بود و من دیر متوجه پخش آن شدم. این برنامه 
کاملا غلط بود. من مسئول بودم اما زیر دستان من این کار را 
انجام دادند. البته بعدش برنامه چهره های ماندگار را تدارک 

دادیم.  لاریجانی ادامه داد: در شورای عالی امنیت ملی 
قرار شد برای حصر زمان کوتاهی در نظر گرفته شود و 

بنا نبود انقدر طولانی باشد. الان هم رئیس جمهوری 
می تواند جلسه ای بگذارد و این موضوع 

را پایان بدهد. اما آنچه سبب توجه 
اصلاح طلبان به لاریجانی شده ذکر این 
جملات بوده که » درباره اشتباهات 
در گذشته هم معتقدم آدم باید 
حتما پذیرا باشد و اشتباه کارش را 

بپذیرد«؛ اما این توجه به معنی حمایت انتخاباتی از علی لاریجانی نیست؛ 
چرا که اصلاح طلبان بارها تاکید کرده اند از کاندیدای غیراصلاح طلب 
حمایت نمی کنند؛ یعنی نمی خواهند تجربه انتخابات ۹2 راتکرار کنند 
البته سیاست هیچ گاه ثابت نیست و نمی توان به صورت قطعی به اعلام 

تصمیم نهایی پرداخت .
 تشویق مشی لاریجانی نه حمایت در این مقطع

لاریجانی محافظه کار اکنون تبدیل به لاریجانی ای شده که میانه ای 
با سکوت ندارد و می خواهد هر آنچه طی سال ها به او نسبت داده اند را 
از خود دور کند. مسیر جدید لاریجانی چنین نیست که سبب حمایت 
انتخاباتی اصلاح طلبان از او شود؛ اما جای تقدیر از سوی اهالی اصلاحات 
را دارد. چنانکه فائزه هاشمی اخیرا گفته است: » با شرایط فعلی آقای 
لاریجانی تازه آمده اند، اما آقای رئیسی دو سال است که رئیس قوه قضائیه 
شده اند و در این مدت دارند برای انتخابات ریاست جمهوری کار می کند. 
تا اینجا طبق نظر سنجی ها به نظر می آید آقای رئیسی بالاتر است. فکر 
می کنم با این شرایط انتخابات تبدیل شود به دو قطبی لاریجانی و رئیسی 
و با شرایط فعلی به نظر نمی آید اصلاح طلبان کاندیدای جدی داشته 
باشند و آن کسانی که به اصلاح طلبان رای می دهند به نظر می آید پای 
صندوق های رای نروند. با این حساب بین آقای لاریجانی و آقای رئیسی 
به نظر می آید آقای رئیسی برنده است اما باز نمی شود قطعی گفت چون 
آقای لاریجانی وارد رقابت شده است.« دختر آیت ا... هاشمی با »آرمان 
ملی« هم به گفت وگو پرداخت و گفت: » در بین اصولگرایان علی لاریجانی 
متعادل تر،  منطقی تر و عاقل تر است و کمتر شعار می دهد.  آقای لاریجانی 
در اعتراضات ۸۸ یک بار از کلمه فتنه استفاده نکرد، در میانه قرار گرفت 
و در دامن اصولگرایان نیفتاد، هر چه آنان گفتند، تکرار نکرد. در 
شرایط فعلی یک اصولگرای عاقل و فعال بهتر از اصلاح طلبی 
منفعل است و می تواند موفق تر باشد. یک اصلاح طلب 
منفعل نمی تواند کاری انجام بدهد، پس چرا باید به او 
رای بدهیم؟! رای دادن که یک تابو نیست تا ما بخواهیم 
آن را حفظ کنیم. رای دادن باید منطق و تاثیر داشته 
باشد. رای باید به سمت بهتر شدن شرایط باشد؛ نه 
اینکه در انتخاب بین بد و بدتر، خودمان را به فلاکت 
بیندازیم. این انتخابات این چیزها را ندارد.« 
آنچه فائزه هاشمی بیان کرده به معنای 
حمایت اصلاح طلبان از لاریجانی در این 
مقطع نیست؛ بلکه خشنودی از حضور یک 
کاندیدای معقول در جریان اصولگرایی است. 

رویکرد اصلاح طلبان تشویق تغییر مواضع لاریجانی است اما فعلا حمایت نمی کنند؟

شلیک نهایی لاریجانی به قلب اصولگرایان
   آقای جلیلی؛ سرنوشت مردم را به شوخی گرفته اید 

فائزه هاشمی درگفت وگو با  »آرمان ملی«: لاریجانی در دامن اصولگرایان نیفتاد

»آرمان ملی« از تخریب هدفمند یک نامزد انتخابات گزارش می کند

 صداوسيما و دلواپسان
  دنبال تخريب و حذف 

جهانگيری
      اسحاق جهانگیری: 

صداو سیما طبق روال گذشته تحریف و تخریب را ادامه می دهد
    کمیسیون اصل90 مجلس به دنبال رد صلاحیت جهانگیری

     حسین کاشفی در گفت و گو با »آرمان ملی«:
صداو سیما به ستاد انتخاباتی برخی کاندیداها تبدیل نشود


